

XXI Международный Евразийский научный форум «Евразийское пространство в эпоху глобализации: исторические уроки и новые осмысления»

14 октября 2025 года в Евразийском национальном университете имени Л.Н. Гумилева (ЕНУ) прошел **XXI Международный Евразийский научный форум** на тему «Евразийское пространство в эпоху глобализации: исторические уроки и новые осмысления».

- **Участники:** В работе Форума приняли участие историки-ученые, руководители организаций, профессорско-преподавательский состав вузов, зарубежные специалисты, магистранты и докторанты.
- **Цели Форума:** Сохранение исторической памяти народов Евразии, осмысление Тюркского мира как одной из фундаментальных цивилизаций, а также обсуждение вопросов цифровизации науки.
- **Ключевое послание (Ректор Сыдыков Ерлан Бэтташұлы):** Главная цель — рассмотреть будущее развитие Евразийского пространства в условиях глобальных вызовов, изучая уроки прошлого. Исследования в этой области внесут значительный вклад в развитие национальной исторической науки, понимание культурно-цивилизационной целостности и формирование научных основ региональной интеграции.
- **Выступающие:** Среди докладчиков были руководители и известные ученые из Национального Музея РК, Института истории государства, Национального архива РК, а также профессора ЕНУ и других университетов.
- **Международное участие:** Ученые из России, Азербайджана и Кыргызстана участвовали онлайн, поднимая важные темы, касающиеся управления вакфами, государственного устройства кыргызов и особенностей областного управления в Казахской степи и Якутии.
- **Итог:** Участники подчеркнули, что Форум послужит формированию новой «Открытой площадки» для изучения истории народов Евразийского пространства.

XXI International Eurasian Scientific Forum "Eurasian Space in the Era of Globalization: Historical Lessons and New Interpretations"

On October 14, 2025, the **XXI International Eurasian Scientific Forum** titled "Eurasian Space in the Era of Globalization: Historical Lessons and New Interpretations" was held at the L.N. Gumilyov Eurasian National University (ENU).

- **Participants:** The Forum brought together historian-scholars, organizational leaders, university professors and lecturers, foreign specialists, master's students, and doctoral candidates.
- **Forum Objectives:** The event was aimed at preserving the **historical memory** of Eurasian peoples, recognizing the Turkic world as one of the **fundamental civilizations**, and discussing issues related to the **digitalization of science**.
- **Key Message (Rector Sydykov Yerlan Battashuly):** The main goal is to examine the **future development of the Eurasian space** under current global challenges, by studying the lessons of the past. These studies are crucial for advancing national historical science, comprehending cultural and civilizational integrity, and establishing the **scientific foundations for regional integration**.
- **Presenters:** Speakers included leaders and renowned scientists from the National Museum of the Republic of Kazakhstan, the Institute of State History, the National Archive of the Republic of Kazakhstan, as well as professors from ENU and other universities.
- **International Participation:** Scholars from Russia, Azerbaijan, and Kyrgyzstan participated online, discussing important topics such as waqf management, the state structure of the Kyrgyz, and forms of regional administration in the Kazakh Steppe and Yakutia.
- **Outcome:** Participants noted that the Forum will undoubtedly contribute to the creation of a **new "Open Platform"** for studying the history of peoples within the Eurasian space.